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En Portada

La plaça de l’Ajuntament i l’a-
vinguda Carmen Amaya estan se-
parades per dos quilòmetres.
Una distància que equival a tres
anys de diferència pel que fa a
l’esperança de vida dels veïns que
viuen en una zona i l’altra. Men-
tre que els riberencs del Centre
viuen 83 anys, els del Gornal en
viuen 80. Tot plegat, segons in-
diquen dades del 2015 del Siste-
ma de Salut de Catalunya. 

Aquest estudi detalla les xifres
d’esperança de vida i nivell so-
cioeconòmic de cadascuna de
les Àrees Bàsiques de Salut (ABS)
de tot Catalunya. La ciutat està
formada per 12, les quals, en ge-
neral, es corresponen als barris.

D’entre les 12 zones sanitàries
en què està dividida la ciutat, des-
taca per sobre de tot el cas de la
Florida i les Planes, que confor-
men l’ABS 8. L’esperança de
vida en aquesta zona és la més
alta de la ciutat amb 85 anys, dos
més que al Centre –ABS 1– i San-
ta Eulàlia –ABS 5 i 6–. Un cas si-
milar al de Pubilla Cases –ABS
9–, que és la segona àrea amb
més esperança de vida de la ciu-
tat, amb 84,4 anys.

Unes dades sorprenents que
es converteixen en una excepció,
ja que les xifres indiquen que els
nivells socioeconòmics de la Flo-
rida, les Planes i Pubilla són dels
pitjors de tota la ciutat. I és que
en la majoria dels casos, les zo-
nes on la gent viu més anys tam-
bé solen ser les que tenen un ni-
vell econòmic més alt. Aquest és
el cas de barris com el Centre o

la part nord de Santa Eulà-
lia –ABS 6–, que són les dues
àrees més riques de la ciutat i que
tenen una longevitat que oscil·la
entre els 83 i 84 anys, aproxi-
madament similar a la mitjana
catalana i també de la ciutat. 

Per contra, l’índex de pobre-
sa més alt de l’Hospitalet el tro-
bem precisament al Gornal. 

MÉS RECURSOS PÚBLICS
Xifres a banda, la ciutat reclama
des de fa temps revertir les reta-
llades que han patit els centres de
salut [veure pàgina següent],
que tendeixen a col·lapsar-se.
Per ara, la Generalitat ha promès
destinar tres milions d’euros a les
zones que menys finançament
han rebut. A la ciutat, algunes
coincideixen amb les que tenen
un nivell econòmic més baix,
com ara el Gornal o Pubilla Cases.

2 quilòmetres, 3 anys de vida
» L’esperança de vida d’un veí del barri del Gornal és tres anys més baixa que la d’un del Centre
» La Florida i les Planes trenquen tòpics: és la zona de la ciutat on les persones viuen més anys

Francisco J. Rodríguez
L’HOSPITALET

ANÀLISI4El director de la Fun-
dació Salut i Envelliment, Anto-
ni Salvà, explica a aquesta pu-
blicació que les desigualtats en
l’esperança de vida en funció
del lloc de naixement “són una
realitat coneguda des de fa
temps”. Tot i això, Salvà alerta
que “tenen un origen estructural”
i que són “preocupants”. 

El director d’aquesta funda-
ció vinculada a la UAB apunta
que l’origen d’aquestes xifres
“va més enllà de la crisi”, ja que
hi eren “abans d’ella i hi seran
quan s’acabi”. 

Per intentar mitigar aquestes
desigualtats, Salvà considera que

cal impulsar “actuacions a gran
escala, relacionades amb l’en-
senyament, l’educació i l’habi-
tatge, i mesures sobre els indivi-
dus que facin que les persones
amb l’esperança de vida més
baixa tinguin més coneixements
en matèria de salut i puguin te-
nir uns hàbits més saludables”. 

Per últim, apunta que la de-
cisió del Govern de destinar tres
milions d’euros a les zones amb
menys finançament “és impor-
tant perquè els centres d’aques-
tes àrees fan front a una càrrega
superior i, al mateix temps, re-
conèixer que hi ha entorns des-
afavorits ja és important”. 

Els experts alerten que les
desigualtats són preocupants

Les diferències en esperança de vida són una altra cara de la desigualtat. Foto: Arxiu
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“Ens consideren clients en comp-
tes de pacients”. Són paraules
del vocal de sanitat de la Federa-
ció d’Associacions de Veïns
(FAVLH), Miguel Mansergas, en
relació amb la situació d’aquest
sector a L’H. I és que en les da-
rreres setmanes la federació està
intensificant les seves accions de
protesta arreu de la ciutat contra
les llistes d’espera, les retallades
de personal o la inversió de la Ge-
neralitat en els centres de salut ri-
berencs. Unes reivindicacions
que, tot i haver pujat de to els úl-
tims mesos, es remunten a anys
enrere. Entre altres, cal recordar
les protestes a les portes de
l’Hospital de Bellvitge contra les
retallades al centre, que se cele-
bren cada dimecres des del 2011,
o els 222 dies d’ocupació veïnal del
CAP de la Marina un any més tard
en protesta pel trasllat del servei
i que va donar la volta al món. 

Ara, malgrat que les situa-
cions concretes han variat, el re-
refons segueix sent el mateix.
En aquest sentit, la FAVLH té la
voluntat d’estar present “cada
dijous com a mínim a dos am-
bulatoris de la ciutat” per de-
nunciar “les llargues llistes d’es-
pera” i informar els usuaris sobre
els seus drets com a pacients, tal
com va fer al CAP de la Torrassa
a finals de gener. “Volem que
qualsevol petició de visita mèdi-
ca es resolgui en 48 hores”, re-
clama Mansergas. 

Dit i fet, almenys de paraula.
En la segona visita en un mes a la
ciutat, el conseller de Salut, Toni
Comín, es va comprometre a tre-
ballar perquè les llistes d’espera
dels metges de capçalera i pedià-
triques no superin els dos dies. Ho
va fer a mitjans de gener, amb la

polèmica de les urgències de pe-
diatria de Cobalt –fruit d’una al-
tra visita seva el desembre– en-
cara candent. Aleshores, gran
part de l’oposició va criticar que
l’assistència sanitària infantil al
centre durant la nit no l’oferís un
professional in situ, sinó que es fes
a distància des de Sant Joan de
Déu. Comín va sortir al pas afir-
mant que “la clau del sistema de
salut català és l’atenció primària”
i que estan “treballant per enfor-
tir-la a l’Hospitalet”. Unes pa-
raules que volen creure’s des de la
FAVLH: “Comín té voluntat, però
això s’ha de traduir en fets”, afir-
ma el vocal de sanitat dels veïns. 

UNA PROMESA PER COMPLIR
Un altre front obert és el futur del
servei de rehabilitació del CAP
Pubilla Cases. Els veïns venen re-
clamant des de fa mesos que no
es traslladi al CAP de la Marina,
tal com volia Salut, perquè “els
usuaris del servei a Pubilla tenen

problemes de mobilitat” i tindrien
“dificultats per anar fins a Bell-
vitge”, sosté Mansergas. 

A l’abril de l’any passat, tal
com va avançar Línia l’H, la
FAVLH va anunciar que havia
arrencat un compromís a la Ge-
neralitat per mantenir la rehabi-
litació a Pubilla. A més, a princi-
pis de mes el Parlament va acor-
dar instar el Govern, mitjançant
una proposta del grup Catalunya
Sí que es Pot, a deixar en suspens
el trasllat del servei al CAP de la
Marina, un compromís que va
reiterar Comín en la visita del ge-
ner. “Si el Govern no compleix la
seva promesa es posarà en evi-
dència”, avisa Mansergas. 

Per altra banda, la FAVLH
també demana “rehabilitar”
l’hospital de la Creu Roja i evitar
que els 150.000 veïns del nord de
la ciutat hagin d’anar a un Moisès
Broggi “saturat”. Per això, volen
que Bellvitge sigui l’hospital de re-
ferència dels veïns del Samontà.

F. J. R. 
L’HOSPITALET

SANITAT4La situació dels serveis
sanitaris de l’Hospitalet sembla
preocupar el Govern. Una mos-
tra d’això és que el conseller de
Salut, Toni Comín,  ha visitat la
ciutat dues vegades en un mes. 

Si a la primera visita, al des-
embre, va presentar el servei
d’urgències pediàtriques de Co-
balt i va reivindicar la tasca del
Govern, a la segona –la del ge-
ner– va visitar el nou CAP Gor-
nal, un centre intensament rei-
vindicat pels veïns. La seva po-
sada en funcionament està pre-
vista per al març i donarà servei
a més de 8.000 habitants. El nou
CAP, que s’ha edificat en un so-
lar cedit per l’Ajuntament, serà
cinc vegades més gran que l’ac-
tual. “És un exemple satisfacto-

ri de l’esforç que està fent Salut
per millorar l’atenció primària a
la ciutat”, va reiterar Comín. 

Aquest no va ser l’únic anun-
ci que va fer el conseller, ja que
va apuntar que les obres del
nou CAP Santa Eulàlia arrenca-
ran el 2018, que es remodelaran
dues plantes de Just Oliveras i
que es desdoblarà el CAP Flori-
da. Sobre aquest últim equipa-
ment, l’alcaldessa Marín va ex-
pressar el seu agraïment pel
“compromís” del Govern. 

Comín també va recordar
que s’invertiran 13 milions dels
pressupostos a l’Hospital de
Bellvitge, amb els quals acaba-
ran les urgències. “Benvinguts si-
guin, ja tocava”, manifesten sa-
tisfets des de la FAVLH.

Un punt calent: Comín visita 
la ciutat dos cops en un mes

En guàrdia per la sanitat
» La Federació d’Associacions de Veïns intensifica les mobilitzacions en defensa del servei públic de salut
» El Govern reivindica el seu “esforç” per solucionar les llargues llistes d’espera i la necessitat d’inversions

Les portes de l’Hospital de Bellvitge són l’escenari d’una concentració de protesta cada dimecres. A la imatge, la del dia 8 de febrer. Foto: Cristian López

En Portada
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“Les urnes no es jutgen”
#LoveDemocracy

@ForcadellCarme
Ni un pas enrere per 
defensar les urnes 
i la democràcia!
#9NSomTots.

@KRLS
Gràcies a tots els que 
heu donat suport 
als qui van ser fidels 
a la democràcia!

@junqueras
Avui tots els 
demòcrates haurien 
de defensar la 
democràcia.

@joancomaroura
Baixant cap a #BCN.
El #6F hi serem,
com vam ser-hi 
el #9NSomTots.

@jordisanchezp
Ens volen precintats,
callats i derrotats.
Exercirem els nostres
drets. Per dignitat. 

@jcuixart
Avui l'Estat ha perdut. 
La democràcia i la 
dignitat han tornat 
a guanyar.

@AdaColau
Posar urnes no pot 
ser delicte en un estat
democràtic. Avui #6F 
jo també m'acuso.

Gairebé 50.000 catalans es van aixecar
ben d’hora el passat dilluns 6 de febrer per
ser a trenc d’alba davant de les portes del
Tribunal Superior de Justícia de Catalunya
(TSJC). El motiu, expressar el seu suport
a l’expresident de la Generalitat, Artur
Mas, i a les exconselleres Joana Ortega i
Irene Rigau, jutjats per desobediència i
prevaricació com a responsables polítics
del procés participatiu del 9-N.

“Les urnes no es jutgen”, van clamar
els concentrats des d’un passeig Lluís
Companys que es va omplir d’estelades
i pancartes reivindicatives, algunes d’e-
lles en anglès, amb diferents missatges.
Abans d’arribar al passeig Lluís Com-
panys, la llarga comitiva encapçalada per
Mas, Ortega i Rigau havia sortit des del
Palau de la Generalitat. Al seu costat hi
va ser, durant tot el recorregut, l’actual
president de la Generalitat, Carles Puig-
demont, que una estona abans havia dit
durant la seva declaració institucional
que “molts ens sentim jutjats”. També hi
eren, entre molts altres, la presidenta del
Parlament, Carme Forcadell, el vicepre-
sident i conseller d’Economia, Oriol
Junqueras, i el portaveu del PDECat al
Congrés, Francesc Homs, que també
serà jutjat per la mateixa qüestió. La co-

mitiva es va aturar al Fossar de les Mo-
reres per cantar l’Estaca de Lluís Llach.

“ESTAT DEMOFÒBIC”
Al final del recorregut, un cop arribats al
passeig Lluís Companys, la comitiva va ser
rebuda pels líders de les entitats sobira-
nistes: el president de l’ANC, Jordi Sánchez;
el president d’Òmnium, Jordi Cuixart; i la
presidenta de l’AMI, Neus Lloveras. En de-
claracions als mitjans, Cuixart va acusar Es-

panya de ser “un Estat demofòbic”, men-
tre Sànchez, en un parlament davant dels
manifestants, va assegurar que “mai més
no permetrem que la justícia espanyola jut-
gi un president de la Generalitat”. Per la
seva banda, Lloveras va qualificar la mo-
bilització de “festa de la democràcia”. 

Des del món no independentista, la
principal expressió de suport va ser la de
l’alcaldessa de Barcelona, Ada Colau.
“Posar urnes no pot ser delicte”, va dir Co-
lau en un tuit. L’alcaldessa, però, no va fer
acte de presència a la concentració.

Albert Ribas
BARCELONA

JUDICI440 minuts de declaració. Aquest
és el temps que l’expresident de la Gene-
ralitat Artur Mas va estar davant del mi-
cròfon en l’inici del judici al 9-N celebrat al
Tribunal Superior de Justícia de Catalun-
ya (TSJC). La declaració de Mas es va ba-
sar a defensar el que ja havia dit en ante-
riors ocasions: “Sóc responsable de tot”. 

L’expresident va explicar que ell va ser
el màxim impulsor “de la idea del procés par-
ticipatiu, de com havíem de substituir o fer
evolucionar la consulta perquè es complís
l'objectiu de preguntar al poble de Cata-
lunya”. “Sempre m'he declarat responsable
d'això, d'haver tingut la idea i de tirar-la en-
davant”, va afirmar. Al mateix temps, Mas
va voler deixar clar que en cap moment hi
va haver desobediència al Tribunal Consti-

tucional (TC) i va diferenciar el procés par-
ticipatiu de la consulta pensada inicial-
ment. Un procés participatiu que es va fer,
com també es va encarregar de recordar
Mas, gràcies als voluntaris: “No s'hauria po-
gut dur a terme el 9-N sense la participació
generosa de 42.000 persones. Van ser ele-
ment imprescindible i peça clau del 9-N”.

Per la seva banda, l’exvicepresidenta
del Govern Joana Ortega es va moure en
la mateixa línia argumental de Mas i va
parlar dels voluntaris com “l’ànima” del
9-N. Ortega va afirmar que “no hi va ha-
ver cap funcionari implicat” en l’organit-
zació de la jornada. Per últim, l’exconse-
llera d’Ensenyament Irene Rigau va ne-
gar haver pressionat els directors d’institut
perquè obrissin els centres educatius. 

Mas: "Sóc responsable de tot"

Mas, Ortega i Rigau van

rebre el suport de gairebé

50.000 persones abans 

del judici del 9-N

@nuriaparlon
Jutjar un expresident
per unes urnes 
de cartró és un
despropòsit

Agenda Nacional
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Actualitat a la xarxa

per Alfons Carreras de Cabrera

El Sr. Millo diu en una entre-
vista publicada en un diari ca-
talà, que el referèndum és im-
possible i que els Srs. Puigde-
mont i Junqueras ja ho saben
però no s’atreveixen a dir-ho al
poble, i ho il·lustren amb un ex-
emple molt quotidià: els se-
màfors en vermell no es poden
passar i, si es passen, hi ha san-
cions i, a més, es pot produir un
xoc de conseqüències greus. 

Gran exemple! Els semà-
fors en vermell no és que sigu-
in impossibles de passar, és que
en moltes ocasions s’han de
passar perquè hi ha una ur-
gència que ho requereix. Pot
portar conseqüències més
greus esperar-se al semàfor
fins que es posi verd que no pas
saltar-se’l, això si, fent sonar la
sirena i amb precaució, com fan

les ambulàncies, per exemple.
I això és exactament el que fa-
rem els catalans. El mes de se-
tembre tindrem referèndum,
perquè esperar-nos a que ens
facin una oferta que no com-
pliran, és pitjor que entomar la
sanció que el “seu” tribunal
constitucional ens posarà. 

I les possibles conseqüèn-
cies greus del xoc que hi pugui
haver no són més que amena-
ces que, venint d’un delegat
del “Gobierno de España”, ens
atorguen el grau de colònia
ocupada. Democràcia, Sr. Mi-
llo! Si realment vol ajudar els
seus conciutadans, dialogui
amb el Sr. Rajoy i convenci’l de
posar el semàfor verd per poder
exercir la democràcia. Més tre-
ballar pels ciutadans de Cata-
lunya i menys amenaces!

Un diari participatiu

4Millo i un semàfor

#TotsSom9N

@RaholaOficial: Acompanyar els nostres
líders en un judici polític és pressionar el
TSJC. Fer editorials i declaracions consi-
derant-los delinqüents no ho és. Entès.

#BatallaOberta

@leotaxil: Espero que Errejón i Iglesias
acabin ràpid la seva guerra, ja que
Catalunya necessita que el "seu" Simón
Bolívar no perdi temps en batalletes.

#ElsEUAAlCarrer

@basil_ramon: Què passarà si en Donald
Trump vol venir convidat pel Mariano 
Rajoy? L'esquerra liderarà una oposició a
la visita?

Un diari plural

per Anna-Clara Martínez

4El binomi dreta-esquerra

Els vocables dreta i esquerra s’u-
tilitzen assíduament dins de
l'àmbit polític, als mitjans de co-
municació, als debats i, fins i tot,
a les converses col·loquials que
mantenim durant el nostre dia
a dia. No obstant això, poques
vegades ens hem plantejat quin
és l'origen d'aquesta dicotomia
i per què en fem un ús per iden-
tificar els actors polítics.

Per trobar els seus orígens,
cal situar-nos a l'època de la Re-
volució Francesa. El 28 d'agost
de 1789, en una de les votacions
celebrades a l'Assemblea Na-
cional, s'havia de decidir si el Rei
disposaria o no d'un dret de veto
absolut sobre les lleis adoptades
per la mateixa Assemblea. Du-
rant el transcurs d'aquesta, els
diputats favorables a aquest
veto reial es van asseure a la dre-
ta del president de la sala i, els
que es van manifestar en contra,
és a dir, els qui advocaven per
una transferència completa del
poder de decisió a l'Assemblea,

es van asseure a l'esquerra. Tal
com firma Norberto Bobbio,
els qui defensaven la plena re-
volució es consideraven “revo-
lucionaris” i els que s'oposa-
ven eren els “reaccionaris”. Va
ser aleshores quan es va co-
mençar a utilitzar el mot “dre-
ta” per referir-se a aquells que
preferien mantenir l'ordre exis-
tent, és a dir, els conservadors i,
el mot “esquerra”, en al·lusió a
aquells que eren partidaris d'u-
na transformació de l'ordre exis-
tent en un altre que considera-
ven millor, per aconseguir un
progrés, rebent així el qualifi-
catiu de progressistes.

Així mateix, el propi Bobbio
estableix una distinció entre la
dreta i l'esquerra a partir del
principi d'igualtat entre els ho-
mes, és a dir, associa l'esquer-
ra a la igualtat i la dreta a les de-
sigualtats.

No obstant això, la distinció
entre dreta i esquerra és molt
més complexa i no es pot limitar

al valor de la igualtat. Hi ha qui
considera que tant la dreta com
l'esquerra defensen la igualtat i
que la diferència radica en els
mitjans per aconseguir-la. Tam-
bé hi ha una tendència a reduir
la distinció entre el binomi dre-
ta-esquerra a la classe social i a
la riquesa en la societat: el patri-
moni, els ingressos, entre d'altres.

Per tant, podem comprovar
com els qualificatius de dreta o
esquerra són més aviat relatius
doncs, finalment, som de dreta
o d'esquerra depenent del con-
text, del lloc i del temps. Un ex-
emple d'això el constitueixen els
partits socialistes europeus,
d’esquerres, que avui dia de-
fensen el principi d'economia de
mercat i del capitalisme, que ells
rebutjaven inicialment.

Per tant, veiem com en
una mateixa etiqueta, sigui la
dreta o l'esquerra, estem in-
cloent actors amb idees i pro-
grames polítics molt diversos
i distants entre si.
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La ciutat online

Un diari obert

El Departament d’Ensenyament, con-
juntament amb el Consell Escolar de Ca-
talunya, estan organitzant les jornades
Ara és Demàper tal de debatre la futu-
ra educació catalana. En quatre ses-
sions al Cosmocaixa, i durant tot aquest
hivern, s’està evidenciant que la qualitat
dels conferenciants, la informació dels
mateixos i el nivell d’organització són ex-
cel·lents. Tot i així el debat esdevé un pèl
homogeni davant la diversitat d’opi-
nions educatives. De fet hi ha dos grans
extrems didàctics, els qui pensen que els
centres han d’educar més en habilitats
que ensenyar continguts, i els qui de-
fensen que l’escola ha d’ensenyar més
matèria que educar emocionalment. 

Ambdós defensen la dualitat ense-
nyar i educar, però cadascú hi posa més
pes en una de les opcions. En definitiva,
és el contrast entre la visió pedagogista
ben establerta a infantil i primària, con-
tra l’ensenyament estructurat més comú
a secundària, batxillerat i universitat. 

En els primers hi predomina una vi-
sió més humanista de l’educació amb

mestres que no cal que dominin la seva
especialitat. En els segons s’argumenta
una perspectiva més empirista de l’en-
senyament amb docents molt versats en
el que ensenyen i articles mèdics i cien-
tífics que així ho aconsellen. En l’Ara és
Demà es parla molt de millorar la for-
mació docent com a Finlàndia i Estònia,
però no en continguts a ensenyar, sinó
en teories pedagògiques. En resum, du-
rant les sessions d’aquest Ara és Demà
hi predominen en escreix els de l’edu-
cació pedagogista en detriment de l’en-
senyament estructuralista. 

Per una banda això empobreix l’ob-
jectiu de l’Ara és Demà, el debat sobre
el futur de l’educació a Catalunya, i per
l’altra acomplexa molts docents a fer el
que els pedagogistes defensen, esdeve-
nir alumnes crítics. 

En certa manera el que havia d’es-
devenir un debat contrastat està re-
sultant un monòleg a favor d’un sol
sector, el pedagogista, i més si el De-
partament d’Ensenyament els té com
a principals assessors.

per David Rabadà per Sergi Villena

Escàndol. Només així es pot definir el
què va succeir al Villamarín. Una pilo-
ta que va entrar per molt a la porteria del
Betis i que ni l'àrbitre ni els seus ajudants
van voler concedir com a gol del Barça.
El cas ha tingut un enorme ressò inter-
nacional i ha posat de manifest que és
urgent adaptar el futbol espanyol a les
noves tecnologies. L'anomenat 'ull de fal-
có' té una gran utilitat no només en fut-
bol sinó en altres esports. Però els diri-
gents de la Lliga espanyola es mostren
reticents a la seva implantació. Més ar-
guments per a qui els tenen considerats
uns personatges anacrònics i casposos. 

El videoarbitratge funciona plena-
ment a les principals lligues europees
de futbol, i ha demostrat sobradament
que contribueix a la justícia en les de-
cisions arbitrals. L'evidència de les
imatges no dóna peu a equívocs. I en el
cas del Barça, el podria afavorir com en
el cas del partit del Betis. Però de la ma-
teixa manera també el podria perjudi-
car, si es donés el cas. Es tracta sim-
plement que les jugades conflictives pu-
guin ser jutjades amb criteri i rigor, i no
que quedin a expenses de l'opinió sub-
jectiva dels àrbitres.

Però tota aquesta polèmica i la de-
núncia d'un clar perjudici al Barça, no
pot ocultar la preocupant imatge de l'e-
quip contra el Betis. Quan semblava que
el conjunt de Luis Enrique havia en-
cadenat uns quants resultats positius i
es trobava en una dinàmica ascen-
dent, patapam, un altre partit d'a-
quells inacceptables. I això és més
greu. L'equip va sortir amb un excés de
relaxació el dia que més necessitava do-

nar un cop d'autoritat a la Lliga. Ni les
baixes al mig del camp, ni el concurs de
jugadors poc habituals com Digne o
Arda poden emmascarar la manca
d'actitud de l'onze de Luis Enrique. No-
més se'ls va veure intensos després
d'encaixar el gol, i amb únicament
quinze minuts per davant en els quals
intentar solucionar el desastre. Ja era
massa tard. Durant 75 minuts, un dels
conjunts més fluixos de la competició
va estar dominant al vigent campió. Dos
xuts al pal i un parell d'intervencions de
mèrit de Ter Stegen exemplifiquen
perfectament el què es van trobar els
barcelonistes. I tot i així es va poder sal-
var un empat gràcies al gol de Luis Suá-
rez. Un punt però, que pot ser impor-
tant més endavant.

En el partit de Copa contra l'Atléti-
co es van dissipar els dubtes durant el
primer temps, amb un Barça domina-
dor i autoritari, però a la represa va aflo-
rar un cop més la manca de fiabilitat.

La Champions espera, amb un
PSG que durant els últims mesos ha
crescut exponencialment i que de ben
segur no donarà facilitats. La imple-
mentació del VAR a la Lliga espanyo-
la és qüestió de temps, i quan ja esti-
gui en funcionament (tot i que tard,
com sempre) serà una bona notícia per
al futbol. Però mentrestant s'ha de
competir en les condicions que toquen.
El que és innegociable és tornar a re-
cuperar la màxima intensitat, i con-
vertir allò que tant ens va decebre del
Villamarín i de la segona part al Cal-
derón, en un desafortunat accident.
Autocrítica i màxima concentració.

4Ara és demà: debat educatiu? 4Ull de falcó i autocrítica

#CapitalTecnològica

@jllopisca: Que quede claro que el Mo-
bile World Congress no se celebra en
Barcelona, se celebra en L'Hospitalet de
Llobregat.

#LHVolAcollir

@antonigarcia: Perquè som terra d'aco-
llida, perquè volem acollir, per la seva dig-
nitat i per la nostra, estem al carrer re-
collint signatures. #volemacollir.

#SenseEspai

@lafundicio: L’Hospitalet sigue vendiendo
la idea de que hay suelo disponible para in-
versiones, en una de las ciudades con más
densidad de Europa.
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Ciutat

INNOVACIÓ4Cada mes de fe-
brer l’Hospitalet ocupa un lloc
destacat en el mapa de la tecno-
logia mòbil mundial. I és que la
ciutat ja es prepara per acollir
una nova edició del Mobile
World Congress –del 27 de fe-
brer al 2 de març–, el congrés in-
ternacional de mòbils que en-
guany s’ha marcat com a objec-
tiu superar la xifra de 101.000 vi-
sitants que va registrar l’any
passat, segons va assegurar John
Hoffman, el conseller delegat
de GSMA –organitzadora de
l’esdeveniment–, durant la pre-
sentació de l’edició d’enguany.

Una cita que el consistori
considera crucial per a la ciutat.
És per aquesta raó que el congrés
tornarà a comptar amb el pro-
grama L’Hospitalet Experien-
ce, una proposta municipal i de
l’Associació de Gastronomia i
Turisme del Baix Llobregat
(AGT) que vol apropar als con-
gressistes la cuina i cultura locals.

Per aconseguir aquest objectiu,
hi haurà un espai especial a la
plaça Europa amb actuacions
musicals i altres accions de pro-
moció dels restaurants locals. 

Per altra banda, el consisto-
ri tornarà a organitzar un cicle de
jornades sobre tecnologia mòbil
que serviran com a preludi de la
cita tecnològica. Les xerrades
tindran lloc a l’Hospital de Bell-
vitge, a la Tecla Sala, a Gornal
Activa i a l’Escola Municipal de
Música. I pel que fa a les confe-

rències i presentacions del con-
grés pròpiament dit, destaca
l’absència enguany del creador
de Facebook, Mark Zuckerberg,
després de tres anys assistint-hi. 

Amb tot, el mateix Hoffman
va xifrar l’impacte que tindrà en-
guany el congrés dels mòbils en
465 milions d’euros i va anunciar
que es crearan al voltant de
13.000 llocs de feina temporal. 

Uns contractes que alguns
partits, com ICV-EUiA o la CUP,
titllen de “precaris”.

La ciutat ultima els detalls per
acollir el Mobile World Congress
» Calculen que la cita tindrà un impacte econòmic de 465 milions

» El creador de Facebook, Mark Zuckerberg, no hi assistirà enguany

El veí José Ramon Carrillo, nou
coordinador de Súmate al Baix

AGENDA NACIONAL4José Ra-
món Carrillo, natural de la To-
rrassa i actualment veí del Gor-
nal, ha estat escollit coordinador
de Súmate al Baix Llobregat,
després que Montse Sánchez,
antiga cap visible de l’entitat,
hagi passat a ser presidenta na-
cional de l’associació de caste-
llanoparlants independentistes. 

“Va ser una sorpresa”, expli-
ca a Línia l’HCarrillo, advocat de
professió i actual president de
l’Associació de Disminuïts Físics
de la ciutat. “Quan van escollir la
Montse com a presidenta na-
cional, els companys em van
proposar per unanimitat per

substituir-la”, recorda. Els prin-
cipals objectius de Carrillo són
“ampliar la base social inde-
pendentista” mitjançant para-
detes al carrer per donar infor-
mació a la gent interessada. En
aquesta línia, el nou coordinador
vol impulsar conferències te-
màtiques per explicar qüestions
delicades com ara el futur de les
pensions en una hipotètica Ca-
talunya independent. 

I és que la seva voluntat és
arribar a grups que encara “no
estan convençuts” de la inde-
pendència. Per sobre de tots
destaca els sud-americans, “un
col·lectiu que hi té molt a dir”.

L’Hospitalet clama a favor 
de l’acollida de refugiats

SOLIDARITAT4L’Hospitalet ha
fet una crida a les administra-
cions per acollir refugiats. Ho ha
fet en el marc de la campanya
d’àmbit català Casa nostra, casa
vostra, que va ser presentada al
Centre Cultural Collblanc-To-
rrassa el 27 de gener. 

Molts veïns van signar el
manifest de la campanya, el qual
reclama “actuar” davant la “cri-
si migratòria” que viu el Medi-
terrani, i perquè Catalunya sigui
terra d’acollida i garanteixi la in-
clusió i el desenvolupament so-
cial “digne” dels refugiats. 

Dies més tard, el Ple va apro-
var una moció en suport a la ini-
ciativa i es va penjar una pan-
carta al balcó de l’Ajuntament
amb l’eslògan ‘L’Hospitalet vol
acollir, L’H amb els refugiats’.

Per altra banda, el 4 de febrer
es van recollir signatures a la pla-
ça Lluís Companys de la mà de
l’Associació Educativa Itaca, la
qual, per altra banda, va celebrar
tot un seguit d’activitats de di-
namització i sensibilització sobre
el drama dels refugiats, com ara
un espai on els infants podien fer
desitjos sobre el món que volen.

Un preacord amb la Xina i un
pla de millora per a la Florida
CONFERÈNCIA4“Ambició de
ciutat amb visió de barri”. Aquest
és l’eslògan que l’alcaldessa, Nú-
ria Marín, va escollir per a la con-
ferència anual LHSuma 12, ce-
lebrada a mitjans de gener al
Mercat de la Florida. Un escenari
idoni per fer públic que té la vo-
luntat d’impulsar un programa
de millora per al barri. 

“Hem demanat a la Genera-
litat la col·laboració per fer un pla
d’intervenció integral entorn

dels Blocs de la Florida”, va afir-
mar Marín. 

Un altre dels característics
anuncis que l’alcaldessa fa cada
any en el marc d’aquesta confe-
rència va ser aquest cop un “pre-
acord amb el govern xinès” per ins-
tal·lar a la ciutat el primer centre
europeu de medicina tradicional
xinesa. Marín va dir que ara per
ara s’està acabant de negociar un
projecte que preveu una inversió
global de 80 milions d’euros. 

Judici pel 9-N | Declara la directora del Pedraforca, que no va obrir l’institut
Dolores Agenjo, la directora de l’institut Pedraforca que el 9-N va negar-se a obrir el centre per a la 

votació, va declarar el passat dia 7 en el marc del judici a l’expresident Artur Mas i a les exconselleres 
Joana Ortega i Irene Rigau per desobediència i prevaricació. Agenjo va reiterar que va rebre pressions 

per part del departament d’Ensenyament perquè cedís les claus de l’institut, cosa que no va acabar fent. 

El congrés es farà del 27 de febrer al 2 de març. Foto: GSMA
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Perseu lamenta la 
mort del Pi de la Remunta

MEDI AMBIENT4L’Associació
Perseu, que es dedica a la recu-
peració del patrimoni de la ciu-
tat, ha denunciat la mort del Pi
de la Remunta, que és conside-
rat el més vell de l’Hospitalet,
amb més de 200 anys. Segons el
seu president, Ireneu Castillo, els
tècnics de l’entitat “han com-
provat que el pi és mort, encara
que es pugui veure un xic de vida
en el seu sí”, i en culpa l’ajunta-

ment per haver-lo trasplantat.
“Sabem que les coníferes no su-
porten bé un trasplantament, i
menys de l'alçada d'aquest ar-
bre”, assegura Castillo.

Els grups municipals d’ERC
i Canviem han lamentat la mort
de l’arbre, malgrat que el con-
sistori no l’ha confirmat. Amb-
dós grups han anunciat que de-
manaran responsabilitats polí-
tiques per aquest fet.

MOSTRA4Més de 26.000 per-
sones van passar per La Farga en
la segona edició del Saló del Ci-
nema i les Sèries, fet que supo-
sa un increment del 30% res-
pecte de l’any passat. Els orga-
nitzadors del saló, Cinemaworld
i La Farga, s’han mostrat molt
satisfets de com ha anat l’edició
d’enguany, i han explicat que hi
ha hagut “una millor acceptació
per part del públic visitant, tant
de l’aficionat al cinema i les sè-
ries, com del públic professio-
nal”. En aquest sentit el director
del saló, Àlex Murrull, ha mani-
festat que “s'han complert les ex-
pectatives posades”, afegint que
hi ha “un gran marge de millo-
ra amb el sector professional,
com ara el de tecnologia i foto-
grafia”. Per la seva part la direc-
tora de La Farga, Elisabeth Bur-
nett, ha assenyalat com a “posi-
tiu” l'increment qualitatiu del
saló, “tant dels expositors com de
les activitats realitzades”. 

Precisament les activitats
relacionades han atorgat força
dinamisme a la mostra, amb

molta afluència de visitants a les
xerrades amb la presència de
productors, d’actors i directors
com  Javier Olivares, creador del
Ministerio del Tiempo, Kike
Maíllo, director d'Eva iToro, el
director de cinema Juan Cruz,
l'actor Roberto Álamo, guan-
yador d'un Goya, i Mateo Gil, di-
rector de Proyecto Lázaro, tam-

bé guardonat diverses vegades
als premis Goya. 

Des de l’organització ja s’es-
tà pensant en una tercera edició
amb l’afany de millorar aquest
certamen que ja s’ha fet un lloc
en el panorama de salons i fires
del sector del cinema, les sèries
i produccions audiovisuals, en
tan sols dos anys de vida.

El saló va tenir un 30% més d’afluència respecte de l’any passat. Foto: La Farga

El Saló del Cinema i les Sèries 
es consolida en només dos anys

Xerrada | La islamofòbia i el racisme, a debat a l’espai Brotes
El col·lectiu Akhelarre organitza el pròxim 20 de febrer una xerrada amb la qual prete-
nen identificar els arguments de l’anomenat “discurs de l’odi”, el qual identifica Islam

amb terrorisme i barbàrie. La xerrada anirà encaminada a rebatre tots aquests argu-
ments que, segons el col·lectiu, fan que creixi el racisme i la ultradreta a Europa. 

Detenen un Mosso per
vendre cocaïna al carrer

SUCCESSOS4Una patrulla de la
Guàrdia Urbana va arrestar un
agent dels Mossos d’Esquadra
per presumptament vendre co-
caïna en ple carrer, tal com ha
avançat El Mundo.  

Els fets van tenir lloc al ca-
rrer Tecla Sala, on el detingut
hauria estat sorprès mentre ve-
nia droga a una altra persona. La
patrulla de la policia municipal
que va arrestar l’agent anava de
paisà i, abans de procedir a l’a-

rrest, van  identificar el venedor,
que era justament un agent de la
policia catalana destinat a la
comissaria de Ciutat Vella i que
estava apartat del cos des de
l’any 2012, precisament per es-
tar implicat en un presumpte cas
de tràfic d’estupefaents. 

El Mosso detingut estava a
l’espera de judici per aquests
fets passats i ara la Direcció Ge-
neral de la Policia valorarà la
seva expulsió del cos. 

La cara visible del model es-
panyol de finançament de
carreteres són les estacions

de peatge de les autopistes. La
seva evolució no té equivalent en
cap altre país.

Al final dels anys 60 i principi
dels 70, els territoris competien
per atraure autopistes de peatge.
La inversió privada era l’única via
per aconseguir unes infraestruc-
tures per resoldre els problemes
de congestió i seguretat. 

Davant la manca de recursos
públics de l’administració fran-
quista, les empreses privades van
afrontar la inversió  per a la cons-
trucció de grans vies a canvi de
poder recuperar-la a través del
pagament pel seu ús. Així, com
recorda Antoni Almirall, arqui-
tecte tècnic i expert en infraes-
tructures, “naixien les primeres
autopistes de peatge en zones
on hi havia un bon potencial de
rendibilitat: en els corredors del
Mediterrani i de l'Ebre, on el tràn-
sit era alt i el nombre d’usuaris as-
segurava un bon negoci per a les
concessionàries”.

Això explica la ubicació de

les primeres autopistes de
peatge, vistes en aquell mo-
ment amb complaença en el ter-
ritori. No va ser fins entrats els
anys 80 quan el primer Govern
del PSOE, contrari al peatge, va
impulsar un programa d'inver-
sions en autopistes. Es va esten-
dre la xarxa amb recursos
públics però no es van rescatar
les concessions ja existents.
Aquest fet va establir el model
mixt espanyol, una excepció en
el món on les xarxes són princi-
palment o de peatge o lliures. 

No tan sols això, sinó que el
model mixt es va incrementar
amb la concessió d'autopistes de
titularitat regional al final dels
anys 80 i principi dels 90 i amb
concessions estatals noves al
final dels anys 90 i principi del
2000. Les deficitàries autopistes
radials de Madrid que l’estat es-
panyol rescatarà –amb un trànsit
un 62% inferior a la mitjana de les
28 autopistes i túnels de peatge
de l'Estat–, formen part d’aquest
segon grup de concessions.

Els posteriors governs espa-
nyols van allargar a ACESA les

seves concessions d’autopistes
de peatge a Catalunya. Josep
Borrell, quan era ministre de Fo-
ment, va decidir convertir en
autopista de peatge l'actual C-
32 de Mataró a Malgrat de Mar,
a pesar que s'havia projectat i
contractat com a autopista
lliure. Un peatge que només
havia de cobrir els costos d’ex-
plotació però amb una conces-
sió encara més llarga que les

anteriors, que solien rondar els
25 anys. El juny del 2016, Josep
Rull, conseller de Territori i Sos-
tenibilitat, va anunciar al Parla-
ment que la Generalitat no
renovarà les concessions de les
autopistes C-32 al Maresme i la
C-33 al Vallès. Totes dues aca-
ben la concessió el 2021.

Durant les últimes dècades,
l'Estat ha construït autovies gra-
tuïtes per tot el territori espa-

nyol. Així, l'economista Josep
Pérez Franco assenyala que “el
que havia començat com una
situació justa –Catalunya pa-
gava, però tenia autopistes–
s’ha convertit en què Catalu-
nya paga per tenir exactament
el mateix que els altres tenen
gratuïtament”. 

Adrià Alsina
Equip de redacció de l’ANC 

Peatges

Peatges: el nostre greuge diari, encara

Peatge de Martorell
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Els veïns podrien tallar les vies
per reclamar millores a l’estació
PROTESTES4Els veïns de Bell-
vitge i del Gornal tornen a insistir
en la reivindicació de millorar
l’accessibilitat de l’estació de
Renfe. L’últim Consell de Dis-
tricte va abordar aquesta histò-
rica demanda, a petició dels
veïns, segons explica LH Digital.

Allà els membres de les as-
sociacions de veïns de Bellvitge
i del Gornal van pactar un ca-
lendari de mobilitzacions per

tal de fer pressió perquè l’abai-
xador sigui més accessible, com
ara tallar les vies, una acció que
ja van fer durant els anys 80. 

Aquesta reclamació també
la va fer seva el Parlament el ju-
liol, quan va aprovar per unani-
mitat una proposta que insta al
govern espanyol a millorar l’ac-
cés a l’estació, ja que el projecte
vigent no contempla ascensors ni
escales mecàniques. 

Els socialistes de L’H ratifiquen
Marín com a primera secretària
POLÍTICA4El tretzè congrés de
la federació local del PSC no va
oferir cap sorpresa i va ratificar
l’alcaldessa, Núria Marín, com a
primera secretària de la forma-
ció. La trobada va tenir lloc a la
sala d’actes del Centre Cultural
de Bellvitge-Gornal els passats
dies 3 i 4 de febrer. 

Allà, Marín va expressar la
seva voluntat de tornar-se a
presentar com a candidata a
l’alcaldia a les pròximes elec-

cions municipals. A més, es va
plantejar una proposta que vol
descentralitzar políticament la
ciutat per tal que l’Ajuntament
delegui algunes competències
als districtes. 

El congrés també va escollir
una nova Comissió Executiva
de la federació riberenca, que va
rebre el 82% dels suports, en la
qual el tinent d’alcalde Fran-
cesc J. Belver queda com a nú-
mero 2 de la formació.

POLÈMICA4Cop d’efecte dels
opositors al Pla de Desenvolu-
pament Urbanístic (PDU) Gran-
via-Llobregat. L’Àrea Metropo-
litana de Barcelona va retirar de
l’ordre del dia del consell plena-
ri del 31 de gener l’aprovació d’un
informe positiu sobre el PDU,
davant la “falta de consens” de
les formacions polítiques. 

Una decisió que va aplaudir
la plataforma No Més Blocs,
membres de la qual es van ma-
nifestar a les portes del Ple de
l’AMB aquell dia. “Ens sentim
satisfets amb el resultat obtin-
gut”, van assegurar en un co-
municat on també expliquen
que van impulsar “una cam-
panya informativa i de pressió a
les xarxes socials” als membres
del plenari de l’AMB “informant
sobre el que anaven a votar i
sol·licitant el seu vot en contra”.

En un principi, des de l’AMB
van dir que necessitaven més
temps per poder estudiar l’in-
forme a fons. Però les mateixes
fonts han expressat després a Lí-
nia l’H que “no hi ha marge per

fer-ne un de nou i presentar-lo
al pròxim Ple de l’AMB”, ja que
els terminis s’han exhaurit. A
més, recorden que es tracta d’un
“informe potestatiu”, per tant,
“no vinculant” ni necessari per
tirar endavant amb l’aprovació
d’un polèmic planejament ur-
banístic que pretén actuar sobre
el 8% del municipi. 

Fonts del departament de
Territori i Sostenibilitat s’han ex-
pressat en aquesta línia i han as-
segurat que el procés per apro-

var el PDU no es veurà afectat
per aquest contratemps. 

De fet, l’alcaldessa, Núria
Marín, va anunciar a mitjans de
gener a la conferència LH Suma
12que la Comissió d’Urbanisme
de la Generalitat aprovarà el
PDU pròximament. 

Arran de la retirada de l’in-
forme de l’ordre del dia del Ple
de l’AMB, gran part de l’oposició
ha reiterat els seus dubtes res-
pecte del PDU i ha demanat
“consens” i “diàleg”. 

Membres de No Més Blocs manifestant-se a les portes del Ple: Foto: NMB

Lleu contratemps per al 
projecte de la Gran Via a l’AMB

Salut | El Duran lidera la taxa de supervivència en càncer a Europa
L’Hospital Duran i Reynals es consolida com un dels centres de referència en la lluita contra el càncer. 

Segons les dades que va oferir la directora gerent del centre, Candela Calle, en una xerrada a finals de gener
al Fòrum Empresarial del Baix Llobregat, la supervivència del càncer  de mama, per exemple, és 14 punts 
superior a la mitjana europea –96% enfront del 82%–,  una situació similar pel que fa al càncer de còlon. 
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75 obres per recordar 
els 75 anys d’Arranz-Bravo

ART4La Fundació Arranz-Bra-
vo celebra el 75è aniversari de
l’artista amb una exposició molt
especial. A Arranz-Bravo 75/75,
s’hi exposen 75 obres amb 75 in-
terpretacions realitzades per di-
verses personalitats del món de
la cultura i de la societat civil. 

Les obres estaran exposa-
des a la Fundació fins al 23 d’a-
bril i en l’edició d’un catàleg es-
pecial que s’ha fet per a l’ocasió.
Els participants en l’exposi-
ció –crítics d’art, poetes, mestres,
estudiants, artistes i ciutadania
de l’Hospitalet– han escollit en-

tre una selecció de 75 peces,
formades per 59 obres inèdites
d’Arranz-Bravo, sis objectes de
la col·lecció personal de l’artis-
ta i 10 obres procedents del fons
de la Fundació. 

Una selecció d’obres on totes
les etapes artístiques del pintor
hi són representades. Segons
els responsables de la mostra, l’a-
portació de cadascun dels parti-
cipants ha ajudat a reconstruir la
biografia artística d’Eduard
Arranz-Bravo, des del  despertar
creatiu dels anys seixanta, fins a
l’expansió dels noranta.

Serveis funeraris | Els ciutadans poden opinar sobre la nova normativa 
L’Ajuntament ha consultat a la ciutadania per a la redacció de dues noves ordenances municipals, la
de sorolls i vibracions i la de serveis funeraris, dues normatives ja existents però que s’han d’adaptar

ara al nou marc normatiu. En concret, la situació dels serveis funeraris a l’Hospitalet havia aixecat 
polèmica entre els veïns, pels elevats preus dels serveis que s’estan pagant pels funerals.

MÚSICA4La coneguda Sala Sa-
lamandra ha estat reconeguda
pels seus 20 anys de funciona-
ment i la seva tasca per la difu-
sió de la música i la cultura, en
la XIX Premis de la Música Ca-
talana que organitza Enderrock.
També han rebut un reconeixe-
ment l’Auditori de Girona (10
anys), les discogràfiques Foehn
Records (15 anys) i Swit Re-
cords (10 anys), la botiga Discos
Revólver (25 anys), les emissions
musicals de Ràdio 4 (40 anys) i
iCat.cat (10 anys), el Club Super3
(25 anys) i al Club de Cultura
Tr3sc (10 anys).

Els responsables de la sala
Salamandra han editat un llibre
de 220 pàgines per celebrar els
20 anys d’aquest projecte. Es
tracta d'una publicació molt vi-
sual que recull la història d’a-
quest local emblemàtic de la
ciutat que vol seguir donant su-
port tant a grups novells com a
grups consolidats del panorama
musical nacional i internacional,
amb una programació molt di-
versa. El seu coordinador, David

Lafuente, ha explicat a LH Di-
gital que mirant enrere “mai
ens haguéssim imaginat poder
arribar fins aquí”. Segons La-
fuente, el futur de la sala és
consolidar el seu projecte i am-
pliar-lo amb l’escola de música.

Situada a l'Avinguda del Ca-
rrilet de l'Hospitalet –tant la
sala 1 com la sala 2–, la Sala-

mandra va obrir les portes el 21
de juny de 1996 i des d'aleshores
ha programat 1.820 concerts i
pels seus escenaris hi han passat
més de 3.600 grups. Durant la
celebració de l’aniversari la ja mí-
tica sala de concerts va organit-
zar concerts amb grups com
Oques Grasses, Manu Chao i
Los Chikos del Maíz, entre altres.

La sala busca consolidar-se en el panorama musical. Foto: Salamandra

Els premis Enderrock celebren
els 20 anys de la Salamandra
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Més places de residència 
a la ciutat per a la gent gran

DEPENDÈNCIA4L’Ajuntament
de L’Hospitalet i la Conselleria
de Treball, Afers Socials i Famí-
lia signaran en els pròxims me-
sos un conveni per a la concer-
tació de places de residència
per a gent gran i persones de-
pendents, de les quals la ciutat té
un important dèficit. Així ho
han acordat l’alcaldessa Núria
Marín, i la consellera, Dolors
Bassa, en el decurs de la prime-

ra visita institucional que la con-
sellera fa a la ciutat. 

Marín i Bassa van abordar di-
verses qüestions relacionades
amb l’ocupació, l’atenció social,
la infància i les famílies a la ciu-
tat en un “clima de diàleg”, se-
gons han manifestat totes dues.
A més, la consellera ha ofert la
participació de la seva conselle-
ria en el marc de la Comissió
Mixta Ajuntament-Generalitat. 

Gallina Blanca dóna aliments
a persones sense recursos

SOLIDARITAT4La divisió de res-
tauració de l’empresa Gallina
Blanca i Serhs Distribució s’han
unit per primera vegada en una
iniciativa solidària per ajudar a
les famílies en risc d’exclusió
social de l’Hospitalet, on està
ubicada la seu de la multinacio-
nal. Sota el lema La Gran Re-
cepta Solidària i en col·labora-
ció amb Creu Roja i l’Ajunta-
ment, les dues companyies ofe-
riran ajuda alimentària a més de

500 persones del municipi sen-
se recursos. 

“UN GRA DE SORRA”
Montse Carbó, directora de co-
municació corporativa de GBfo-
ods, grup al qual pertany Galli-
na Blanca, ha expressat en un co-
municat que “amb aquesta ini-
ciativa volem ajudar a aquelles
famílies més necessitades d'a-
questa localitat, aportant el nos-
tre gra de sorra".

PROTESTA4L’Associació de
Veïns 5 Carrers de Santa Eulàlia
i la Federació d’Associacions de
Veïns (FAVLH) van anunciar
en una assemblea celebrada el
passat dia 8 de febrer que se-
guiran amb les mobilitzacions
per reclamar que les dues para-
des de la línia de metro L10 de la
ciutat s’obrin a la mateixa vega-
da que les de Barcelona. I és que
en base a un acord entre el con-
sistori barceloní i la Generalitat,
les dues parades dels barris de la
Marina de la capital catalana
obriran el 2018, però no així les
riberenques de Provençana i Il-
defons Cerdà, per a les quals, de
moment, no hi ha diners per po-
sar-les en marxa. 

En aquest sentit, l’assem-
blea veïnal va aprovar, per un es-
tret marge, seguir amb les mo-
bilitzacions per fer pressió a fa-
vor de l’obertura simultània de
totes les parades de la línia.
“Hem de seguir mobilitzant-
nos”, declara a Línia l’H el líder
de la FAVLH, Manuel Piñar. 

Tot i així, l’assemblea no va

concretar com es portarien a
terme aquestes mobilitzacions. 

La voluntat de la FAVLH és
convocar els veïns i, “en funció
de la resposta que hi hagi”, ex-
plica Piñar, “decidir què fer”. En
aquest sentit, durant l’assemblea
no es va descartar tallar la Gran
Via si tenen suficient poder de
convocatòria. 

Per altra banda, el pròxim 14
de febrer la FAVLH té una reu-
nió amb l’alcaldessa, Núria Ma-
rín, on abordaran la qüestió de
l’L10. “Volem unificar criteris”,
afirma Piñar, i que Marín “pren-

gui partit” en aquesta qüestió, tot
i que deixa clar que “ja ho fa”.

Ara, el municipi està a l’es-
pera que la Generalitat busqui fi-
nançament perquè l’L10 no pas-
si de llarg a l’Hospitalet. “Hi ha
bona voluntat del Govern”, as-
segura Pñar, “però fins que no
veiem resultats, no ens ho creu-
rem”, afegeix. 

Amb tot, els veïns entenen
que es tracta d’una situació com-
plicada i esperen que, de cara al
març, hi pugui haver alguna ini-
ciativa per tal que la ciutat tam-
bé pugui gaudir de l’L10. 

Manifestació del passat octubre a favor de l’arribada de l’L10. Foto: Arxiu

Els veïns no descarten tallar 
la Gran Via per reclamar l’L10

Laboral | Protestes del personal de neteja de la Ciutat de la Justícia
El personal de neteja de la Ciutat de la Justícia ha organitzat diverses jornades de vaga en les darre-
res setmanes i una concentració al davant de l’edifici principal del complex judicial en protesta pels
continuats retards en el pagament de les nòmines per part de l’empresa concessionària. Finalment,

el passat 2 de febrer CGT feia públic que els empleats havien cobrat  degudament el seu salari. 
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Sis detinguts per tràfic 
de drogues a Severo Ochoa

SUCCESSOS4La Guàrdia Ur-
bana va detenir sis persones per
presumptes delictes contra la
salut pública en una operació re-
alitzada el passat 26 de gener,
arran de les queixes veïnals per
consum, venda i distribució d’es-
tupefaents a la via pública en la
zona de vianants de l’avinguda
de Severo Ochoa. 

En l’operació, la policia local
va decomissar diferents dro-
gues, com ara cocaïna, haixix i
marihuana, medicaments que
només s’expenen amb recepta
mèdica en farmàcies i diner

fraccionat, presumptament pro-
vinent de la venda de substàncies
estupefaents. 

Després de rebre les quei-
xes ciutadanes, la Unitat de Su-
port i Informació de la Guàrdia
Urbana va efectuar durant uns
dies un servei específic de vi-
gilància a la zona de vianants
de l’avinguda de Severo Ochoa,
amb el qual es van verificar les
denúncies del veïnat. D’a-
questa manera, la denúncia
ciutadana va permetre actuar
a la Guàrdia Urbana en aquest
punt de la ciutat.

Ensenyament | Jornada de delegats escolars a la Bòbila
Prop d’un centenar d’estudiants i professors de la ciutat han assistit a les Desenes Jorna-
des Formatives per a consellers escolars i delegats, al Centre Cultural la Bòbila. Els joves,

que són considerats com els “altaveus” a les seves aules, han participat en una taula 
rodona amb entitats de la ciutat i els han parlat sobre el procés de participació L’H ON. 

LITERATURA4La Biblioteca la
Bòbila participa un any més de
les activitats del festival BCNe-
gra, una de les cites més im-
portants del gènere literari ne-
grecriminal. Exposicions, con-
cursos, cinema i clubs de lectu-
ra configuraran l’oferta d’acti-
vitats del centre durant tot el
mes de febrer. De fet ja està ac-
tiu a la web del centre el concurs
Quiz pro quo, per avaluar els co-
neixements sobre el gènere ne-
gre i policíac. 

Els participants entraran en
el sorteig d’un lot de llibres del
gènere de l’editorial Versátil.
Fins al 24 de febrer, la Bibliote-
ca dedica una exposició a un dels
grans de la novel·la negra, amb
la mostra 40 anys sense Jim
Thompson, que fa un recorregut
per la seva obra a partir de les
edicions dedicades a Espanya
d’un dels autors més interessants
del gènere als Estats Units. L’ex-
posició es complementa amb el
número 111 del fanzine L’H Con-
fidencial, on es fa un repàs a la
seva trajectòria vital i literària. 

Fins a la mateixa data tam-
bé es pot veure l’exposició Outs-
kirts, del fotògraf Néstor Rives.
La mostra és un projecte selec-
cionat a Descubrimientos Pho-
toEspaña 2016, amb fotogra-
fies de l’extraradi, un lloc limítrof
on els límits entre urbà i perifè-
ric es tornen difusos. També hi
haurà una taula rodona sobre el

hard boiled –dur i en ebullició–,
que és una variant de la novel·la
negra caracteritzada pel llen-
guatge incisiu i irònic, el ritme
frenètic, l’escepticisme i l’acció
violenta. L’audiovisual també
hi té cabuda, amb el visionat de
les tres parts de la mítica El Pa-
drino, pel·lícules dirigides per
Francis Ford Coppola.

La literatura criminal envaeix la biblioteca tot el mes. Foto: La Bòbila

Els crims i el misteri s’instal·len
a la Bòbila durant tot el febrer
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Raúl Alcaraz torna al Joventut
fent tàndem amb Toni Moog
TEATRE4L’humorista hospita-
lenc Raúl Alcaraz torna al Tea-
tre Joventut acompanyat de nou
de Toni Moog, presentant l’obra
24F Se rían coño! Segons l’or-
ganització, en l’espectacle pot
passar qualsevol cosa, poden
parlar de qualsevol cosa,  i poden
fer qualsevol cosa. 

Alcaraz es va fer mundial-
ment famós a través de Youtu-
be, i en especial gràcies al vídeo
que va penjar amb la seva àvia
on explicava com havia inventat
la ‘N geminada’. L’èxit l’ha por-
tat de gira per sudamèrica, però

sempre ha tingut un record per
la ciutat i hi ofereix espectacles
periòdicament, gràcies al pro-
jecte Fem L’Humor.

Aquest cop vindrà acompan-
yat d’un dels grans de l’escena,
Toni Moog, amb més de 10 anys
als escenaris d'Espanya –Folla-
migas és el seu darrer èxit al
CluB Capitol–, i ambdós cele-
braran aquesta trobada per gau-
dir i fer gaudir al públic present. 
24F Se rían coño! es pre-

sentarà al Teatre Joventut el
pròxim 24 de febrer, i l’entrada
té un preu de 18 euros.

Participació | Comença el projecte ‘L’H ON’ a la Torrassa
El procés participatiu ‘L’H ON’ ha començat al Mercat de Collblanc, on s’hi han
desplaçat tècnics municipals i representants polítics, entre els quals l’alcaldessa

Núria Marín, per recollir les propostes de millora que els veïns creuen necessàries
pel barri. Tots els veïns poden participar en el procés a través de canals telemàtics.

ENTITATS4Les associacions de
lleure educatiu i acció social de
l’Hospitalet, entre les que s’hi
troben els esplais i els agrupa-
ments escoltes, han decidit fer
un canvi que els ajudi a rellan-
çar la seva tasca. Sota el nom de
El Consell de L’H, Xarxa de
centres de Lleure Educatiu i
Acció Social de L’Hospitalet,
les entitats busquen fer pinya i
trobar suport i recursos més
enllà de la seva pròpia associa-
ció. Segons l’organització, aques-
ta iniciativa “és fruit de la refle-
xió i el treball de l’anterior Pla
Estratègic del Consell de LH”,
elaborat al període 2014-2016,
que es va concebre com “un es-
pai transversal a la ciutat en la
defensa dels interessos de la
infància a la ciutat”. 

En l’actualitat la Xarxa d’en-
titats de Lleure i Acció Social està
en plena elaboració del Pla Es-
tratègic 2017-2020, “un mo-
ment clau, on ara més que mai
hem de poder reivindicar el pa-
per fonamental de les entitats de
base, membres de la Xarxa, un

tercer sector social que ha fet que
ningú es quedi enrere”, segons
ha explicat en un comunicat el
seu president, Felipe Campos. 

El Consell neix amb la vo-
luntat de ser una eina de treball
i un altaveu per les associacions,
“una entitat que representi en
primera persona els reptes, les di-
ficultats de les entitats de base”.

El Consell de L’H, així, neix
amb voluntat de ser la xarxa de
centres de lleure i acció social
del municipi, i està format per
nou entitats amb un balanç
social de més de 6.000 infants
i joves de beneficiaris directes
i més de 15.000 indirectes a les
activitats que estan sobre el pa-
raigües de la Xarxa.

La Trobada Jove, una de les activitats que fan les entitats. Foto: El Consell

Les entitats de lleure i
socioeducatives es reiventen
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SALUT4El nen té unes dècimes
de febre. Tinc un mal de cap insu-
portable... Què s’ha de fer? On
s’ha d’anar? I si el CAP està tancat?
S’ha d’anar a l’hospital? Aquestes
preguntes es poden resoldre tru-
cant al telèfon 061 CatSalut Res-
pon, en el qual un equip de met-
ges i infermeres atenen el pro-
blema del pacient i li diuen què fer
o on anar en cada cas. 

Aquest telèfon és gestionat
per 200 professionals que asses-
soren els ciutadans les 24 hores
i els 365 dies de l’any, donant-los
resposta al seu problema de sa-
lut. L’atenció pot anar des d’o-
rientar-los en el tractament que
han de seguir fins a adreçar-los al
centre més adequat a la gravetat
de la seva afecció. A més, el ser-
vei també pot enviar un metge a
casa a través del sistema d’aten-
ció domiciliària o una ambulàn-
cia en el cas que es tracti d’una
urgència que hagi de ser atesa de
forma immediata. 

De fet, dues de cada tres ur-
gències que s’atenen als hospitals
es podrien fer des d’altres centres
sanitaris. I és que diàriament els
hospitals catalans atenen una
mitjana de 9.500 urgències, de les

quals només un 9,12% acaben
amb l’ingrés hospitalari dels pa-
cients. En aquest sentit, un 64%
de la resta d’urgències es po-
drien atendre a altres centres de
la xarxa assistencial sanitària.

INJECCIÓ DE RECURSOS
Durant els mesos de més fred,
especialment les setmanes amb
repunts d’epidèmies com la grip,
els serveis d’urgències treballen a

ple rendiment. És per aquest mo-
tiu que la Generalitat ha destinat
un milió d’euros més que l’any pas-
sat al Pla Integral d’Urgències de
Catalunya (PIUC). D’aquesta ma-
nera s’intenta fer front a la forta de-
manda d’aquest servei durant els
mesos d’hivern. 

La dotació destinada a aquest
programa frega els 17 milions
d’euros. De fet, es tracta de la in-

versió de recursos més alta dels úl-
tims cinc anys. 

D’aquests diners, la major part
es destina als hospitals –més de 14
milions d’euros–, però també es re-
serven recursos per tal que es pu-
gui reforçar tant l’atenció socio-
sanitària com la primària. 

BONES VALORACIONS
Amb tot, la llista d’opcions que els
ciutadans tenen a l’abast en cas
d’una urgència mèdica és variada
i no es limita només als hospitals.
Però, què n’opinen els usuaris de
tot plegat?

Segons dades del Govern, les
persones que han utilitzat els ser-
veis d’urgències valoren l’atenció
rebuda amb un notable. També en
aquesta línia, 8 de cada 10 en-
questats han expressat que tor-
narien a anar al mateix servei. 

En concret, els aspectes més
ben valorats pels usuaris d’ur-
gències són el tracte dels metges
i infermeres, les explicacions que
aquests donen i el respecte i la in-
timitat durant el servei. I és que
l’atenció a les urgències ha de po-
der donar una bona resposta a les
demandes d’atenció immediata
dels usuaris que hi recorren. 

El metge, a una trucada
» La Generalitat recorda la importància del 061 per atendre urgències i resoldre dubtes mèdics 

» Més de 200 professionals ofereixen atenció telefònica les 24 hores i els 365 dies de l’any

El sistema sanitari públic disposa
de diverses opcions on s’atenen les
urgències mèdiques:

0614En cas d’urgència, es pot
trucar al 061 CatSalut Respon, un
telèfon que funciona les 24 hores
i els 365 dies de l’any, en el qual
professionals mèdics atenen les
consultes i, si cal, envien un met-
ge o una ambulància. 

ATENCIÓ PRIMÀRIA4A Ca-
talunya hi ha 369 equips d’atenció
primària que atenen les urgències
als CAP durant el seu horari habi-
tual, sense necessitat de tenir una
visita programada. Fora d’aquest
horari hi ha els CUAP (Centre d’Ur-
gències d’Atenció Primària), que

estan oberts les 24 hores del dia.
Per altra banda hi ha els hospitals,
que compten amb serveis d’ur-
gències que permeten l’assistèn-
cia mèdica, quirúrgica, obstètrica
i pediàtrica, a més de la realització
de tractaments per a pacients
que necessiten cures diàries i pro-
ves diagnòstiques. 

EMERGÈNCIES4Es tracta de
bases d’emergències mèdiques
que estan als hospitals i els CAP de
tot el país amb recursos com ara
ambulàncies medicalitzades, ve-
hicles d’intervenció ràpida, heli-
còpter medicalitzat i unitats d’a-
tenció domiciliària que es despla-
cen al lloc d’emergència per tractar-
la tan ràpidament com es pugui.

Què puc fer en cas d’urgència?

Els usuaris valoren 

el servei d’urgències

amb un notable

Els ciutadans tenen diverses opcions a l’abast en cas d’una urgència mèdica. Fotos: Generalitat / Infografia: Línia

Serveis

sem.gencat.cat
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La ciutat escalfa motors per 
al seu primer Beer Festival

SANT JOSEP4L’obrador de cer-
vesa artesana Fort, ubicat al
passatge Milans, va acollir el
passat divendres 3 de febrer
una trobada on van explicar les
principals novetats del Barcelo-
na Beer Festival (BBF), que en-
guany se celebrarà per primer
cop a la Farga, després de mol-
tes edicions celebrant-se al Mu-
seu Marítim de Barcelona.  

Tindrà lloc els dies 24, 25 i
26, i els organitzadors esperen
que se superi el nombre de visi-
tants, que l’any passat va ser de

30.000. De fet, el canvi d’ubi-
cació respon a la necessitat dels
organitzadors de disposar d’un
espai més gran per poder dur a
terme un festival que, darrera-
ment, oferia imatges de cues
inacabables. “Apostem per am-
pliar l’espai per professionalitzar
més el festival”, asseguren els
promotors del festival, que tam-
bé volen “fer més agradable l’ex-
periència cervesera”. 

Per altra banda, els artesans
de Fort van explicar com elabo-
ren la seva cervesa.

Crítica | El PP reclama més suport municipal als mercats  
El PP considera que els mercats municipals necessiten un “impuls decidit” per 

part de l’Ajuntament, ja que “no estan passant pels seus millors moments”, en paraules
del portaveu popular, Javier Martín. El regidor assegura que el PSC “està mirant cap a

un altre lloc”, mentre el petit comerç “fa anys que ho està passant molt malament”. 

GASTRONOMIA4Les millors
tapes de la ruta A la tardor, pla-
tillos! van rebre el reconeixe-
ment municipal a finals de ge-
ner. En aquest sentit, quatre es-
tabliments d’hostaleria de la
ciutat van rebre un guardó en el
marc de la ruta que va tenir lloc
el novembre. Es tracta de la Bo-
dega Salán, guanyadora del Pla-
tillomés saborós; el Bouquet de
l’Hesperia Tower, com a Platillo
més creatiu; el Mug, que es van
endur el Platillo al servei de
qualitat, i el Punt i Coma de
l’hotel SB Plaza Europa, pel Pla-
tillo de l’Hospitalet, escollit per
votació ciutadana. 

El jurat dels premis estava
format per representants del
Gremi d’Hostaleria i Alimenta-
ció, pel blog Hospitalet Gastro-
nòmic i per tècnics del Centre de
Formació d’Hostaleria. 

Durant l’acte d’entrega dels
guardons, presidit per la regi-
dora de Comerç, María Ángeles
Sariñena, i la de Turisme, Rocío
Ramírez, també es van lliurar
cinc premis entre els veïns que

van participar en la votació del
Platillo de l’Hospitalet. El premi?
Tres nits d’hotel amb esmorzar
per a dues persones als hotels
Porta Fira, SB Plaza Europa i
Fira Congress, i dos menús de-
gustació al restaurant Bouquet
de l’Hesperia Tower i al Centre
de Formació d’Hostaleria. 

La tercera edició d’A la tar-

dor, platillos! va comptar amb la
participació d’una vintena de
restaurants que van preparar
una tapa o platillo de creació
pròpia. Segons asseguren des del
consistori, es van servir prop de
4.000 platillos. 

L’objectiu d’aquesta ruta mu-
nicipal és, principalment, “donar
impuls a la gastronomia local”. 

La ruta vol potenciar la gastronomia local. Foto: Twitter (@SantiPlanet)

Premien les millors tapes 
de la ruta ‘A la tardor, platillos!’

A la trobada es van presentar les novetats del festival a L’H. Foto: AGT Baix
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L’alta velocitat, com s’ha demostrat arreu del
món, és una infraestructura que no genera
nous desplaçaments (els pren d’altres mit-
jans, sobretot de l’avió) i, per tant, no genera
riquesa. A més, afavoreix la concentració de
població en grans ciutats perquè les seves
estacions han d’estar molt allunyades les
unes de les altres, fomenta les desigualtats

socials (és un transport car que beneficia un
estrat social determinat) i no permet el
transport de mercaderies (i, en aquest sen-
tit, no afavoreix la indústria exportadora). 

Contràriament, les inversions en roda-
lies generen riquesa per elles mateixes: la
disminució dels costos relacionats amb la
congestió en les grans ciutats (reducció del

temps i les despeses de desplaçament per
mobilitat obligada i de les reduccions en
menors emissions de CO2, NOX i altres con-
taminants).

L’Estat espanyol, en contra del que dic-
taria el sentit comú, inverteix molt més en
AVE que en Rodalies, i aquest fet és encara
més sagnant si es posa el focus a Catalunya,

on les inversions en Rodalies no han passat
mai de ser insignificants i, per això, aquest
mitjà de transport perd viatgers mentre Fer-
rocarrils de la Generalitat o el metro en gua-
nyen. La comparació entre les inversions
que fa l’Estat espanyol a l’AVE i a Rodalies no
aguanten un debat seriós, com mostren
clarament aquestes gràfiques:

Infraestructures i mobilitat

L’alta velocitat a Espanya:
una font d’espoli premeditat

Lluny de tot això, però, l’Estat espanyol ha
invertit, inverteix i pel que sembla invertirà
en alta velocitat. I per quin motiu actua així?
La resposta és clara:  es tracta d’una infraes-
tructura molt cara d’executar i de mantenir.
Així, les grans empreses constructores,
peces fonamentals de l’oligarquia espa-
nyola arrelada profundament al fran-
quisme, van veure la possibilitat de plomar
els seus “súbdits” a través d’aquesta infraes-
tructura. Ho han fet premeditadament,
aprofitant-se que no tindrien oposició per

part d’una població acomplexada pels anys
de retard en el seu desenvolupament, ge-
nerats en bona part pels anys de dictadura.
I tot això de forma premeditada i amb el su-
port de la UE i dels seus principals països
donants (França i Alemanya)! 

Aquests han aconseguit recuperar part
dels fons estructurals que es van destinar a
Espanya després de la signatura del tractat
de Maastricht, a través dels contractes de
compra de la tecnologia (trens i sistemes de
senyalització) només a Siemens i Alstom.

I encara no prou contents amb tot ple-
gat, han exportat l’invent a l’Aràbia Saudita
mitjançant la monarquia espanyola (amb
30 anys d’experiència com a comissionista
en la compra/venda del petroli de la zona i
armament espanyol). Un AVE que gestio-
narà ADIF i que abans de començar a ope-
rar ja preveu un dèficit pel cap baix de 1.000
milions en 12 anys.

I qui ho paga tot això? Doncs, sobretot,
els catalans, espoliats per l’Estat espanyol. Els
16.000 milions anuals donen per fer molts

quilòmetres de via d’AVE! Però més enllà
d’això, és la incapacitat que tenim d’eliminar
aquestes relacions entre l’Estat i algunes fa-
mílies que en viuen i que es creuen amb el
dret de fer-ho, perquè són qui són. Com
sempre ha estat. L’única forma que els nos-
tres diners no serveixin per enriquir tota
aquesta colla d’oligarques és la indepen-
dència. Que no se’ns escapi aquest tren!

Albert Noguera i Gros
Enginyer de Camins

L’Estat espanyol és l’estat del món que més despesa ha fet per habitant en matèria d’alta velocitat, 
el segon estat amb més quilòmetres de via, darrere de la Xina, i el que menys utilització en fa per quilòmetre de via:
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SERVEIS4Resoldre un conflic-
te mitjançant el diàleg, el respec-
te i l’escolta mútua. Aquest és l’ob-
jectiu de la mediació, una eina
amb la qual les parts en conflicte
poden expressar les seves inquie-
tuds i, alhora, entendre’s mútua-
ment. De la mà d’un mediador es
crea un ambient procliu per trobar
una solució que satisfaci tothom i,
així, evitar haver d’anar a judici. 

La mediació és un mètode
cada cop més emprat per resoldre
conflictes en l’àmbit veïnal, fami-
liar, escolar o d’espai públic. De fet,
el passat dia 21 de gener va cele-
brar-se el Dia Europeu de la Me-
diació, una data que commemo-
ra l’aprovació de la Recomanació
R(98) 1, sobre mediació familiar,
per part del Consell de Ministres
d’Europa l’any 1998. 

L’objectiu clar d’aquesta data és
conscienciar la població perquè la
mediació assoleixi un reconeixe-
ment més gran, i alhora reflexionar
i fer valdre la utilitat de la inter-
venció mediadora com a mètode
eficaç de resolució de conflictes al-
ternatiu a la via judicial. 

En aquest sentit, la Diputació
de Barcelona compta des de l’any
2006 amb el Programa de Media-

ció, basat en els resultats obtinguts
pels primers serveis de mediació
d’alguns consistoris creats fa 15
anys. Aquesta iniciativa “ofereix
als ens locals de la demarcació
suport econòmic i tècnic per a l’o-
bertura i manteniment de serveis
de mediació municipals”, explica el
diputat d’Igualtat i Ciutadania de
la Diputació, Antoni Garcia. 

El programa, amb un pressu-
post d’1,2 milions d’euros, està

estructurat en dues línies. Per una
banda, s’ofereix suport tècnic als
ajuntaments que vulguin crear o
tinguin un servei de mediació.
Per l’altra, dóna la possibilitat d’ac-
cedir a un servei de mediació iti-
nerant als ajuntaments que no
en tinguin un de propi –aquesta
possibilitat va néixer l’any 2014–,
amb el qual els mediadors es des-
placen pel territori per atendre els

conflictes que puguin sorgir. Però
què cal fer per accedir a aquest ser-
vei? “Tots els ciutadans de la pro-
víncia de Barcelona poden gaudir-
ne de manera gratuïta”, recorda
Garcia, que assenyala que els ciu-
tadans que tinguin un conflicte i
vulguin acollir-se a la mediació “po-
den posar-se en contacte amb el
seu ajuntament”. 

A més, el programa de la Di-
putació contempla generar espais
de reflexió, coneixement i interre-
lació entre els diferents serveis
municipals per tal de conèixer
“quines són les seves necessitats i
idear accions que els puguin ser
d’utilitat”, destaca Garcia. 

FACILITAR LA SOLUCIÓ
La mediació és un procés volunta-
ri, gratuït, confidencial i en el qual el
mediador intentar trencar amb la vi-
sió dual del ‘bo’ i del ‘dolent’ que so-
len tenir les parts divergents. Per
tant, el mediador no esdevé cap àr-
bitre, sinó més aviat un interlocutor
neutral que ajuda dues persones a
dialogar, entendre’s i trobar, per
elles mateixes, una solució a la seva
desavinença. Tot plegat, fer les paus
sense haver de recórrer a un judici,
un procés més car i enrevessat.

Dialogar per evitar un jutjat
» El Dia de la Mediació, celebrat el 21 de gener, recorda que cal impulsar-la com a alternativa eficaç 

» La Diputació de Barelona ofereix un programa per promoure aquesta eina de resolució de conflictes

DADES4El 2006, any de creació
del Programa de Mediació de la Di-
putació de Barcelona, 24 ajunta-
ments van entrar a formar part de
la iniciativa. Una dècada més tard,
aquesta xifra ha augmentat fins a
42 i també tres consells comarcals.
En el global del programa hi ha 99
mediadors professionals que trac-
ten els conflictes. En l’últim any hi
ha hagut 5.198 sol·licituds de me-
diació, de les quals se n’han tancat
4.822. Quantes amb èxit? Segons
dades de la Diputació, 1.508. 

De totes les sol·licituds pre-
sentades, 2.010 s’han acabat ges-

tionant mitjançant la facilitació,
una manera d’abordar el conflicte
diferent de la mediació estricta, on
el mediador agafa un rol més in-
tervencionista, ja que aporta la
seva visió de la problemàtica. 

Per tipologia de casos, per so-
bre de tot destaquen les media-
cions per problemes de convivèn-
cia veïnal –amb 3.063 relacionades
amb soroll, la gestió de la comu-
nitat, higiene o animals domèstics–,
seguides de les familiars –amb
643, però mai temes relacionats
amb separacions o divorcis– i les ac-
tivitats econòmiques –396–. 

Les xifres de la mediació

El programa 

ofereix un servei de 

mediació itinerant

La mediació és un mètode gratuït i voluntari de resolució de conflictes. Foto: Arxiu

Serveis

@diba
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ATLETISME4Innovar en el món
de l’esport i de l’atletisme no és
fàcil, però el mes que ve arriba-
rà una manera de córrer diferent
a la ciutat. I és que el dia 19 de
març se celebrarà la primera
edició d’una marató Ekiden, una
modalitat que va néixer al Japó
fa aproximadament un segle.

La diferència entre aquesta
prova i la marató clàssica és que
l’Ekiden es corre per equips de
quatre persones. Cadascun d’a-
quests atletes ha de recórrer
10,5 quilòmetres i fer un relleu a
un company que l’espera. La
prova, com és habitual, acaba
quan el darrer corredor creua la
línia de meta.

La primera experiència d’a-
questa disciplina a la ciutat es
farà en un circuit d’uns 5 quilò-
metres al voltant de la plaça
Europa, una zona que ja es fa
servir a la primavera per a la Cur-
sa Nocturna. Els equips poden
estar formats íntegrament per

homes, per dones o també poder
ser mixtes. 

El preu de la inscripció per a
aquesta cursa varia. De fet, els
atletes que s’apuntin abans del
dia 15 d’aquest mes hauran de
pagar 10 euros, els que s’esperin
a fer-ho entre els dies 16 i 28
hauran d’abonar 14 euros i els

més triganers, els que esperin a
fer-ho durant la primera quin-
zena del mes que ve, hauran de
pagar 16 euros. Les inscripcions
es poden formalitzar al portal
www.sbhotelsekidenbcn.com,
on es poden veure tots els de-
talls i els premis que rebran els
participants.

Una imatge d’una d’aquestes curses a València. Foto: Valencia Running

Córrer a l’estil nipó: la ciutat es
prepara per a una marató Ekiden

» La cursa es corre per relleus, amb equips de quatre persones
» La prova se celebrarà el 19 de març al voltant de la plaça Europa

El CE l’Hospitalet encara el
‘tourmalet’ de la segona volta 

FUTBOL4El CE l’Hospitalet ha
triat un mal moment per estar a la
zona baixa. L’equip, que ha enca-
denat més derrotes que no pas vic-
tòries d’ençà que ha començat
l’any, es prepara per afrontar la
part més exigent de la segona
volta entre el final d’aquest mes i
el començament del març.

L’Hospi, que ha tancat la plan-
tilla amb els fitxatges del veterà
porter Dani Mallo, el migcampis-
ta Samu Martínez i l’extrem do-
minicà Edipo Rodríguez, es veu-
rà les cares el dia 19 contra l’Ebro
de Saragossa, rebrà la visita de l’A-

tlètic Saguntí i, de manera conse-
cutiva, jugarà contra tres candidats
a l’ascens, l’Hércules, el Vila-real
B i l’Alcoià.

ASSEMBLEA CONVOCADA
Per altra banda, el passat dia 8 el
club va anunciar la convocatòria
de l’Assemblea General Ordinària,
que se celebrarà el dia 21 a la Fei-
xa Llarga. L’ordre del dia inclou el
balanç dels comptes del curs pas-
sat, la presentació del pressupost
actual, la valoració de la situació
econòmica de l’entitat i darrer
torn obert de preguntes.

El programa ‘+KESPORT’ es
presenta al Sergio Manzano

INICIATIVA4La ciutat va tornar
a ser referent de l’esport del país.
El Poliesportiu Municipal Sergio
Manzano de Bellvitge es va con-
vertir, el passat dia 2, en l’escenari
de la presentació de +KESPORT,
un programa que vol servir de re-
forç i d’orientació i ajuda peda-
gògica per als entrenadors, do-
nant-los eines perquè siguin ca-
paços de gestionar situacions
habituals que es poden trobar en
la seva convivència amb els es-
portistes (de totes les edats, tant
en les categories de formació
com en equips d’adults). Aques-

tes poden ser la gestió d’emocions
i sentiments, el tractament de la
igualtat de gènere i la resolució de
conflictes. L’únic equip de la ciu-
tat que de moment participarà en
aquest programa serà el Club de
Futbol Can Buxeres.

L’alcaldessa, Núria Marín,
el president de la Generalitat,
Carles Puigdemont, el secretari
general de l’Esport, Gerard Fi-
gueras i figures com el porter de
futbol sala Paco Sedano, l’ex-
futbolista Julio Salinas o la se-
leccionadora femenina Natàlia
Arroyo van participar en l’acte.

Una bona ratxa allunya el CB
l’Hospitalet de la zona perillosa
BÀSQUET4Una magnífica rat-
xa de tres victòries consecutives
en els darrers partits del mes de
gener ha servit perquè el CB
l’Hospitalet agafi aire i s’allunyi
a una certa distància dels equips
que ocupen la zona més perillo-
sa de la taula.

Els homes de Jorge Tarra-
gona van derrotar el Gandia, el
Tarragona i el Navarra (els dos
darrers, rivals directes per evitar
el descens) i esperen continuar

amb aquesta bona dinàmica per
afrontar la recta final de la com-
petició depenent d’ells mateixos
per salvar-se.

Per fer-ho, el conjunt blanc té
per davant un calendari amb un
partit complicat a casa, contra el
Cambados el dia 19, la visita a
l’Agustinos de Lleó el dia 26 i un
matx que cal guanyar sí o sí
contra el cuer, el CB Zamora, al
pavelló del Centre el dia 5 de
març al migdia.

Boxa | El ‘Chaca’ perd contra Vitu en una lluita pel campionat europeu
No va poder ser. Isaac Chaca Real no va poder guanyar el cinturó europeu superwelter i va perdre pels
punts contra el campió, el francès Cedric Vitu el passat dia 21 de gener als afores de París. El Chaca va
aconseguir derribar el púgil gal al final del segon assalt, però Vitu va refer-se per conservar el seu títol.

Per altra banda, Real ha confirmat que serà a Lleó el pròxim dia 18 en una vetllada de boxa benèfica.
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DIVENDRES 24 DE FEBRER
20:30 Raúl Alcaraz i Toni Moog tornaran a la ciu-

tat per portar el seu humor més irreverent amb
els seus monòlegs 24F se rían coño! / Teatre
Joventut.

DIMECRES 15 DE FEBRER
17:00 L'Ajuntament de L'Hospitalet i GSMA im-

pulsen una nova edició de La revolució de les
comunicacions mòbils, una sessió adreçada als
joves amb motiu del Mobile World Congress.
/ Centre Cultural Metropolità Tecla Sala.

TOTS ELS DISSABTES
17:00 El Club d’Escacs Torreblanca, una de les

entitats amb més tradició de la ciutat, s’en-
carrega tots els dissabtes del mes d’aquest ta-
ller pensat per a nens i per a adults / Centre
Cultural Sant Josep.

FINS AL 24 DE FEBRER
Tot el diaOutskirts, l’exposició del dissenyador

Néstor Rives, encara la seva recta final. La mos-
tra trasllada el públic a l’extraradi, un lloc li-
mítrofe on els límits entre urbanitat i perifèria
es difuminen. / Biblioteca La Bòbila.

TOT EL MES
Tot el dia Des del passat dia 3 està en marxa

l’exposició Ceci n'est pas un teler, la reinter-
pretació de diferents peces fruit de la terce-
ra col·laboració entre el Museu i el Taller Pu-
billa Kasas. / Museu de l’Hospitalet.

DIVENDRES 17 DE FEBRER
10:30 Segona sessió de la Bebeteca, un espai

familiar pensat perquè els pares i els nens d’en-
tre 0 i 3 anys comparteixin una estona amb
contes. / Biblioteca de Bellvitge.

DISSABTE 4 DE MARÇ
11:00 En aquesta sessió anomenada Com et veus

de futbolista? els  més menuts es dibuixaran
en una cartolina en mida real amb la seva
imatge vestida amb els colors del seu equip
de futbol. / Museu de l’Hospitalet.

DIUMENGE 26 DE FEBRER
12:00 Partit de futbol corresponent a la 27a jor-

nada de la Segona divisió B entre el Centre
d’Esports l’Hospitalet i l’Atlètic Saguntí. / Mu-
nicipal de la Feixa.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Darreres dies en els quals es pot par-
ticipar en les activitats de l’exposició
infantil Cuida’t les dents. / Centre de Cul-
tura Bellvitge - Gornal.

‘Cuida’t’ les dents encara
els seus darrers dies a la ciutat

Fins al dia 15 de febrer

Tots els dilluns del mes, Ricardo Díez
s’encarrega d’una nova sessió d’a-
quest curs en el qual s’ensenyen les ei-
nes més bàsiques de la informàtica. /
Centre Cultural La Bòbila.

La informàtica, a l’abast de
tothom amb aquest curs
Tots els dilluns a les 16:00

España ingovernable és un grapat de
textos i cançons sobre la lluita ciuta-
dana que arriba al Barradas de la mà
d’Alberto San Juan i Fernando Egozcue.
/ Auditori Barradas.

San Juan i Egozcue porten
‘España ingobernable’
Ds. 18 de febrer a les 20:00

Partit de bàsquet corresponent a la 21a
jornada de la lliga LEB Plata entre el
CB l’Hospitalet i el Xuventude Cam-
bados. / Pavelló del Centre.

El CB l’Hospitalet rep la
visita del Cambados gallec
Dg. 19 de febrer a les 12:45
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